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ABSTRAK 

 

 

Mohamad Zaki 

NIM. 17086040012 

Pelaksanaan wakaf untuk pembangunan payung Masjid Raya At-Taqwa Kota 

Cirebon menurut Fiqh Wakaf dan Undang-Undang Nomor 41 Tahun 2004 

 

Penelitian ini berisi penelitian lapangan tentang pelaksanaan wakaf untuk 

pembangunan payung Masjid Raya At-Taqwa Kota Cirebon yang dianalisis 

menggunakan perspektif fiqh wakaf dan Undang-Undang Nomor 41 Tahun 2004. 

Permasalahan dalam penelitian ini adalah (1) Bagaimana pelaksanaan 

wakaf pada pembangunan payung Masjid Raya At-Taqwa kota Cirebon; (2) 

Bagaimana pelaksanaan wakaf pada pembangunan payung Masjid Raya At-

Taqwa kota Cirebon menurut perspektif fiqh wakaf; (3) Bagaimana pelaksanaan 

wakaf payung Masjid Raya At-Taqwa kota Cirebon menurut perspektif Undang-

Undang Nomor 41 Tahun 2004. 

Penelitian ini bertujuan untuk (1) Mendeskripsikan pelaksanaan wakaf 

pada pembangunan payung Masjid Raya At-Taqwa kota Cirebon. (2) 

Menganalisis pelaksanaan wakaf payung Masjid Raya At-Taqwa kota Cirebon 

menurut fiqh wakaf. (3) Menganalisis pelaksanaan wakaf payung Masjid Raya At-

Taqwa kota Cirebon Undang-Undang Nomor 41 Tahun 2004. 

Dalam penelitian ini, penulis menggunakan pendekatan kualitatif. Analisis 

data yang digunakan yaitu studi kasus. Metode pengumpulan data yang digunakan 

yaitu observasi, wawancara, dokumentasi dan tujuannya untuk memahami suatu 

kasus yang terjadi. 

Kesimpulan dari penelitian ini adalah pelaksanaan wakaf payung Masjid 

Raya At-Taqwa dilaksanakan dengan mengacu pada fiqh wakaf yang dirumuskan 

para ulama Madzhab. Pelaksanaan wakaf payung perspektif fiqh wakaf yaitu 

dengan menerapkan syarat dan rukun wakaf yang disepakati ulama Madzhab. 

Pelaksanaan wakaf Masjid Raya At-Taqwa tidak semuanya sesuai dengan syarat 

dan rukun menurut Undang-Undang Nomor 41 Tahun 2004. 

 

Kata Kunci : Wakaf, Masjid, Cirebon. 

 

 

 

 

 



 

 vii   
 

ABSTRACT 

 

 

Mohamad Zaki 

NIM. 17086040012 

Implementation of waqf for the construction of the umbrella of the At-Taqwa 

Great Mosque of Cirebon City according to the Fiqh of Waqf and Law Number 41 

of 2004. 
 

 This research contains field research on the implementation of waqf for 

the construction of the umbrella of the Great Mosque of At-Taqwa Cirebon City 

which was analyzed using the perspective of waqf fiqh and Law Number 41 of 

2004. 

 The problems in this research are (1) How is the implementation of waqf 

in the construction of the umbrella of the Great Mosque of At-Taqwa, Cirebon 

city, (2) How is the implementation of waqf in the construction of the umbrella of 

the At-Taqwa Grand Mosque in Cirebon city according to the perspective of waqf 

fiqh, (3) How is the implementation of the umbrella waqf of the At-Taqwa Great 

Mosque of Cirebon according to the perspective of Law Number 41 of 2004. 

 This research aims to (1) Describe the implementation of waqf in the 

construction of the umbrella of the Great Mosque of At-Taqwa, Cirebon city (2) 

Analyzing the implementation of the umbrella waqf of the At-Taqwa Great 

Mosque of Cirebon according to waqf fiqh (3) Analyzing the implementation of 

the umbrella waqf of the At-Taqwa Great Mosque of Cirebon City Law Number 

41 of 2004. 

 In this study, the author uses a qualitative approach. Analysis of the data 

used is a case study. Data collection methods used are observation, interviews, 

documentation and the aim is to understand a case that occurred. 

 The conclusion of this research is that the implementation of the 

umbrella waqf of the At-Taqwa Grand Mosque is carried out with reference to the 

waqf fiqh formulated by the scholars of Madzhab. The implementation of waqf 

from the perspective of waqf fiqh is by applying the terms and pillars of waqf 

agreed upon by the madzhab scholars. The implementation of the waqf of the At-

Taqwa Grand Mosque is not all in accordance with the terms and pillars according 

to Law Number 41 of 2004. 

 

Keywords: Waqf, Mosque, Cirebon. 
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 الملخص

 يذًذ صكٙ

NIM. 17086040012 

 4001نسُخ  14ٔفك فمّ انٕلف ٔانمبٌَٕ سلى  ثًسجذ انزمٕٖ ثًذُٚخ ششثٌٕرُفٛز ٔلف ثُبء يظهخ 

ثًسجذ انزمٕٖ ثًذُٚخ ٚذزٕ٘ ْزا انجذش ػهٗ ثذش يٛذاَٙ دٕل رُفٛز انٕلف نجُبء يظهخ 

 .4001نسُخ  14ٔانزٙ رى رذهٛهٓب ثًُظٕس فمّ انٕلف ٔانمبٌَٕ سلى  ششثٌٕ

فٙ ثُبء يظهخ يسجذ انزمٕٖ انكجٛش فٙ كٛف ٚزى رُفٛز انٕلف  (1) ْزا انجذش ْٙانًشبكم فٙ  

 انًظهخ نًسجذ انزمٕٖ انكجٛش ثًذُٚخ ششثٌٕ يٍ يُظٕس فمّ انٕلف( كٛف ٚزى رُفٛز انٕلف  (2)يذُٚخ ششثٌٕ

نسُخ  14انًظهخ نًسجذ انزمٕٖ انكجٛش ثًذُٚخ ششثٌٕ يٍ يُظٕس انمبٌَٕ سلى ( كٛف ٚزى رُفٛز انٕلف  (3)

4001 

انزمٕٖ انكجٛش فٙ يذُٚخ يسجذ فٙ ثُبء يظهخ ٔصف رُفٛز انٕلف  (1) ٚٓذف ْزا انجذش إنٗ 

 انكجٛش ثًذُٚخ ششثٌٕ يٍ يُظٕس انٕلف انفمٓٙ.انزمٕٖ نًسجذ اانٕلف انًظهخ فٙ رذهٛم رُفٛز  (2) ششثٌٕ.

 .4001نسُخ  14يُظٕس انمبٌَٕ سلى انٕلف انًظهخ نًسجذ انزمٕٖ انكجٛش ثًذُٚخ ششثٌٕ يٍ رذهٛم رُفٛز  (3)

غشق  فٙ ْزِ انذساسخ ٰ ٚسزخذو انًؤنف َٓجًب َٕػًٛب رذهٛم انجٛبَبد انًسزخذو ْٕ دساسخ دبنخ 

 جًغ انجٛبَبد انًسزخذيخ ْٙ انًلادظخ ٔانًمبثلاد ٔانزٕصٛك ٔانٓذف ْٕ فٓى دبنخ دذصذ

ٚزى ثبنشجٕع إنٗ فمّ انٕلف انزمٕٖ نًسجذ أخهصذ ْزِ انذساسخ إنٗ أٌ اسزخذاو انٕلف فٙ  

أ٘ ثزطجٛك ششٔغ ٔأسكبٌ انٕلف ،اسزخذاو انٕلف يٍ يُظٕس انفمّ انٕلفٙ  انز٘ صبغّ ػهًبء الإسلاو.

انزمٕٖ لا ٚزٕافك يغ انششٔغ ٔالأسكبٌ ٔفمًب نهمبٌَٕ نًسجذ انزٙ ٚزفك ػهٛٓب ػهًبء الإسلاو.اسزخذاو انٕلف 

 4001نسُخ  14سلى 

 

 ششثٌٕ،  يسجذ،  ٔلف: انًفزبدٛخ انكهًبد
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